كلية التربية للعلوم الصرفة قسم علوم الحاسوب 2020-2020



البرنامج الإكاديمي باللغتين العربية والانكليزية







وزارة التعليم العالي والبحث العلمي جهاز الإشراف والتقويم العلمي دائرة ضمان الجودة والاعتماد الأكاديمي

البرنامج الأكاديمي للكليات والمعاهد

الجامعة: البصرة

الكلية/ المعهد: كلية التربية للعلوم الصرفة

القسم العلمي : علوم الحاسوب

تاريخملء الملف : 2020/9/1

التوقيع :

اسم رئيس القسم: ا.م.د.اياد ابراهيم عبد السادة

التاريخ :

دقق الملف من قبل شعبة ضمان الجودة والأداء الجامعي

اسم مدير شعبة ضمان الجودة والأداء الجامعي: التاريخ أ.د.نادية عاشور حسين

> W. Zee التوقيع

التوقيع :

اسم المعاون العلمي: أ.د. عبد الستار جابر على

التاريخ :

الأستاخالل كنوس فالححسين خضير الحضير العميد/وكالتر

مصادقة السيد العميد

وصف البرنامج الأكاديمي

يوفر وصف البرنامج الأكاديمي هذا ايجازاً مقتضياً لأهم خصائص البرنامج ومخرجات التعلم المتوقعة من الطالب تحقيقها مبرهناً عما إذا كان قد حقق الاستفادة القصوى من الفرص المتاحة . ويصاحبه وصف لكل مقرر ضمن البرنامج

كلية التربية للعلوم الصرفة قسم علوم الحاسوب	1. المؤسسة التعليمية
قسم علوم الحاسوب	
	2. القسم العلمي / المركز
برنامج البكلوريوس/علوم الحاسوب	3. اسم البرنامج الأكاديمي او
بكلوريوم علوم حاسوب	المهني 4. اسم الشهادة النهائية
نظام سنوي	5. النظام الدراسي:
	سنوي /مقررات /أخرى 6. برنامج الاعتماد المعتمد
	7. المؤثرات الخارجية الأخرى
2020/7/1	8. تاريخ إعداد الوصف
	9. أهداف البرنامج الأكاديمي
تدريس مادة الحااسوب في المدارس والمعاهد التابعة لوزارة يث تواكب مسارات ومستويات التطور التقني والعلمي في العال	التربية
يت تورب معدورة ومعموية وانعكاس ذلك على سلوك الطالب ة من خلال المعرفة العلمية وانعكاس ذلك على سلوك الطالب	
وع العلمية	بيان الترابط بين علم الحاسوب وبقية الفر
	اعداد مبرمجين ومطوري مواقع الكترونيا
ة ومصممي قواعد بيانات	·

- ان يواكب التطور الكبير والمتسارع في مجال اختصاصه ويعمل على النهوض بنفسه بالمستوى الافضل. الافضل.
- ان يزود بمعلومات في برمجة ماتحتاجه ادارة المدارس التي يعمل بها من توزيع الحصص التدريسية وتسجيل درجات الطلبة وتنظيم السجلات بواسطة الحاسبة عن طريق تصميم وانشاء قواعد بيانات لذلك.
 - ان يساعد الهيئة التدريسية في المدارس والطلبة وحثهم بأستخدام تقنيات التعليم الحديثة ووسائل الايضاح المتطورة وذات تماس مباشر بالحاسوب.
 - أن يستطيع عمل برامج وحقائب تعليمية لطلبة المدارس. ويستطيع من التمكن بأنشاء مختبرات للحاسبات ضمن المواصفات الجيدة في المدارس المتوسطة والاعدادية.
 - ان يواكب سوق العمل ومتطلباته.

10. مخرجات البرنامج المطلوبة وطرائق التعليم والتعلم والتقييم

أ- الاهداف المعرفية

- 11- المعرفة, تمكين الطالب من فهم المكونات الماديه للحواسيب, البرامجيات الحاسوبيه و تقنيات المعلومات والقدره على استذكار المعلومات الخاصه بما ورد في اعلاه
- أ2- الاستيعاب, تمكين الطالب من ترجمة المفاهيم النظريه الى برامج حاسوبيه و تقنيات معلوماتيه و كذلك فهم و معرفة العلاقات الموجوده بين المفاهيم النظريه و القدره على الاستنتاج
- أ3- التطبيق, تمكين الطالب من تطبيق المفاهيم العلميه التي درسها على ارض الواقع اي في الحياة العمليه
- 4- التحليل, تمكين الطالب من تحليل المشكله الى اجزاء و ايجاد حل لكل جزء و من ثم ربط الحلول مع بعضها لاعطاء حل كامل للمشكله
- أ5- التركيب, تمكين الطالب من خلق برامجيات و تقنيات غير تقليديه و غير مطروقه سابقا" للمعلومات
 - أ6- التقويم, تمكين الطالب من تقييم و تقويم البرامجيات و تقنيات المعلومات المتوافره

ب- الأهداف المهاراتية الخاصة بالبرنامج

- ب 1 الملاحظه, توفير مجموعه من البرامجيات و تقنيات المعلومات للطالب لغرض دراستها و ملاحظتها
- ب 2 المحاكاة, تمكين الطالب من اعداد و كتابة برامجيات و تقنيات معلوماتيه تحت اشراف مباشر من قبل الاستاذ تكون تقليد لبرامجيات و تقنيات معلوماتيه قدمت له
- ب 3 التجريب, و يكون مشابه للهدف السابق ما عدا ان اشراف التدريسي على الطالب يكون اقل و على الطالب يكون اقل و على الطالب ان ينفذ توجيهات و تعليمات الاستاذ
- ب \hat{A} الممارسه, تمكين الطالب من اعداد و كتابة برامجيات و تقنيات معلوماتيه بدون اي توجيه من التدريسي و باقل عدد ممكن من الأخطاء
- ب 5 الأتقان, تمكين الطالب من أتقان أدوات البرمجه و تقنيات المعلومات و اعداد و كتابة برامجيات و تقنيات معلوماتيه صحيحه
- ب 6 الأبداع, تمكين الطالب من الأبداع و التفنن في اعداد و كتابة برامجيات و تقنيات معلوماتيه صحيحه

طرائق التعليم والتعلم

يشمل هذا الجزء من الاستراتيجية طرق التدريس المتبعة و التي تتماشى مع طبيعة طالب علوم الحاسوب والتي تفرض اتباع أساليب تعليمية مختلفة تتناسب معهم و تحقق أقصي استفادة. وحرصا على تحقيق تلك الفائدة المرجوة يعتمد نظام التعليم بالقسم على أساليب التعلم الذاتي والتفاعلي والتطبيقي بإتباع أساليب مختلفة من وسائل التعليم والتعلم:

أساليب التعليم والتعلم بالقسم:

1. المحاضرات (Lectures):

تمثل المحاضرات النسبة الاكبر في المقررات األساسية (courses core) في برنامج البكالوريوس لارساء المبادئ الاساسية لعلوم الحاسوب لجميع طلبة القسم. يتم استخدام الوسائل السمعية والبصرية المساعدة في المحاضرات: يتم إعداد المادة العلمية على برنامج العروض التقديمية وعرضها بواسطة أجهزة العرض الخاصة بتلك العروض، حيث يتم دمج أسئلة أو أنشطة يقوم بها الطالب بين المفاهيم العلمية المطروحة ومما لا شك فيه أن ذلك التفاعل بين الطالب والمحاضر يمنع تشتت الطالب ويساعده على التركيز لاطول فترة ممكنة.

2. المناقشة (Discussion)

هي عبارة عن أسلوب يكون فيه عضو هيئة التدريس و الطالب في موقف إيجابي حيث أنه يتم طرح القضية أو الموضوع ويتم بعده تبادل الاراء المختلفة لدى الطالب ثم يعقب عضو هيئة التدريس على ذلك بما هو صائب وبما هوغير صائب ويبلور كل ذلك في نقاط حول الموضوع أو المشكلة.

3. تدریس نظراء (Peer teaching)

يتم إتباع هذا الاسلوب في العديد من المقررات حيث يتم تكليف بعض الطالب بإعداد بعض المواضيع التي لها علاقة بالمادة العلمية في صورة حلقات دراسية ثم عرضها على زمالئهم في صورة عروض تقديمية مع شرح واف لتلك المواضيع ويتم ذلك تحت إشراف عضو هيئة التدريس الذي يقوم بمراجعة المادة العلمية قبل طرحها على الطالب وتصحيح ما بها من أخطاء وطلب إضافة ما يراه مناسبا. كما يشجع الطالب المستمعين على توجيه الاسئلة والاستفسارات لزميلهم الذي يقوم بالعرض.

4. العملية الدراسة (Practical work)

يحتوي عدد كبير من المقررات التي تدرس بالقسم على جزء تطبيقي وفي هذا الاسلوب يقوم الطالب بتطبيق ما تم شرحه من قبل عضو هيئة التدريس وتحت إشرافه.

5. التعليم المعتمد على المصادر التقنية:

التعليم بمساعدة الحاسوب- الوسائط السمعية والبصرية -الشبكة المعلوماتية العالمية (www)

طرائق التقييم

تراعى أساليب تقويم الطالب بالقسم قياس مخرجات التعلم المستهدفة و التي تم تحقيقها من خالل أساليب التعلم السابقة ويتم تقويم الطالب من خلال:

1 -أختبارات نظرية تحريرية و التي تقوم بقياس جميع مخرجات التعلم المستهدفة و التي يمكن قياسها عن طريق هذا النوع من الاختبارات و ليست المعارف فقط بل أيضا جميع المهارات الذهنية و ذلك من خالل التنويع في أنماط الاسئلة المستخدمة.

 2 -أختبارات عملية وأختبارات أخرى تتمثل في طرق التقويم الاخرى و التي تختلف من مقرر لاخر بهدف تحقيق مخرجات التعلم المستهدفة لكل مقرر و تشتمل على:

- أعمال الفصل الدراسي
- المهام و التكليفات و المشروعات.
 - االمتحانات العملية.
 - ♦ االمتحانات اليومية

ج- الأهداف الوجدانية والقيمية.

ج1 -العصف الذهني (storming Brain):

ويقصد به توليد وإنتاج أفكار وآراء إبداعية من الافراد والمجموعات لحل مشكلة معينة، وتكون هذه الافكار والاراء جيدة ومفيدة أي وضع الذهن في حالة من الاثارة للتفكير في كل الاتجاهات لتوليد أكبر قدر من الافكار حول المشكلة أو الموضوع المطروح ، بحيث يتاح للفرد جو من الحرية يسمح بظهور كل الاراء والافكار. يتم تطبيق إسلوب المناقشات و العصف الذهني من خالل المحاضرات و في كل المواقف التعليمية.

ج2 - العمل الجماعي أو التعاوني (work Group):

ويعتمد هذا الاسلوب على تقسيم المتعلمين إلى مجموعات صغيرة) من 2 إلى 4 أفراد (مختلفي القدرات يعملون معاً لتحقيق أهداف مشتركة ويتفاعلون فبما بينهم. وتساعد هذه الطريقة المتعلمين على زيادة تعلمهم وتواصلهم واكتسابه لمهارات التواصل والعمل في فريق وتبادل وجهات النظر وتقويمها.

ج3 -التعلم القائم على المشكلات (learning based-Problem):

عادة ما يبدأ هذا الاسلوب بعرض مشكلة من قبل عضو هيئة التدريس ويتعذر حل هذه المشكلة بدون جمع بعض البيانات والمعلومات وإتقان بعض المهارات (التي تعتبر من ضمن المخرجات التعليمية المستهدفة من المقرر). ويطلق على طريقة حل المشكالت (الاسلوب العلمي في التفكير) و يبدأ العمل على إيجاد الحل لتلك المشكلات بمساعدة عضو هيئة التدريس والهيئة المعاونة: جمع بيانات حلى اقتراح بدائل — اختيار أفضل الحلول — وضع القرار النهائي.

ج4 -التعلم عن طريق دراسة حالة (study Case):

في هذا الاسلوب يتم تطبيق ما تم دراسته نظريا في صورة عملية من خالل دراسة حالة واقعية كانت أم خيالية قام بوضعها عضو هيئة التدريس لتخدم الغرض من العملية التعليمية. وذلك يمنح الطالب القدرة على التحليل ـ ترتيب الافكار ـ بناء الاستنتاجات ـ تلخيص النقاط الاساسية ـ إيجاد الحلول

طرائق التعليم والتعلم

- ♦ مناقشات.
- م سیمنارات.
- محاضرات.
 - تمارین.
- واجبات وأعداد تقارير.

طرائق التقييم

- اختبارات يومية باسئلة متعددة الخيارات التي تتطلب مهارات علمية
 - درجات مشاركة لاسئلة المنافسة للمواضيع الدراسية
 - وضع درجات للواجبات البيتية
 - ♦ الاختبارات العملية
 - ♦ التقارير والدراسات

د المهارات العامة والتأهيلية المنقولة (المهارات الأخرى المتعلقة بقابلية التوظيف والتطور الشخصى).

- د1- مهارات ذاتيه لتعلم البرامجيات و تقنيات المعلومات
- د2- مهارات الأتصال بمبرمجي و مطوري البرامجيات و تقنيات المعلومات
 - د3- مهارات في كتابة التقارير العلميه
 - د4- مهارات العمل في ظل ظروف قاسيه
 - د5_ مهارات العمل ضمن فريق واحد
 - د6- مهارات في حل مشكلات البرامجيات و تقنيات المعلومات
 - د7_ مهارات تقسيم الوقت حسب المشكله المطلوب حلها
 - د8- مهارات في القياده و الاداره

طرائق التعليم والتعلم

يشمل هذا الجزء من الاسترتيحية طرق التدريس المتبعة و التي تتماشى مع طبيعة طالب علوم الحاسوب والتي تفرض اتباع أساليب تعليمية مختلفة تتناسب معهم و تحقق أقصي استفادة. وحرصا على تحقيق تلك الفائدة المرجوة يعتمد نظام التعليم بالقسم على أساليب التعلم الذاتي والتفاعلي والتطبيقي بإتباع أساليب مختلفة من وسائل التعليم والتعلم:

- ✓ المحاضرات (Lectures)
- ✓ المناقشة (Discussion)
- ✓ تدریس نظراء (Peer teaching)
- ✓ العملية الدراسة (Practical work)
 - ✓ التعليم المعتمد على المصادر التقنية

طرائق التقييم

يتم تقييم ومراقبة أداء الطالب من قبل القسم لضمان وصولهم الى الاهداف المرجوة و المتوقعة منهم في كل مرحلة مما يؤهل الطلبة الخريجين الوصول الى الاهداف التعليمية المطلوبة للبرنامج. يتم تقييم أداء الطالب في كل مادة دراسية على حدة حيث يقوم التدريسي المسؤول عن المادة بتقديم درجة سعي الفصلي حسب المرحلة الدراسية للطالب في تلك المادة، و نوعية التقييم تختلف من مادة الى اخرى حسب نوعية المادة و متطلباتها. عادةً يتم تقييم الطالب عن طريق مجموعة من الواجبات والامتحانات اليومية و الشهرية بالاضافة الى المشاركة الصفية و الفعالية و الانتاجية في المختبرات. بعض المواد تطلب مشاريع من الطالب والبعض الاخر تتطلب تقاريرا و عرضا شفهيا لعملهم، وقد تتطلب المشاريع التي يتخذها الطالب تقييما من لجنة من التدريسيين، كمثال على ذلك مادة المشروع النهائي الذي يقدمه طالب المراحل المنتهية حيث يطلب من الطالب كتابة تقرير عن مشروعه وعرض المشروع امام لجنة من التدريسيين و مناقشته و إجابة أسئلة عنه.

11. بنية البرنامج

عات المعتمدة	السا	16 40 64 4	رمز المقرر	المرحلة
عملي	نظري	اسم المقرر أو المساق	أو المساق	الدراسية
2	2	تصميم منطقي		الاولى
2	2	برمجة مهيكلة		الاولى
	3	رياضيات		الاولى
2	2	تقنيات وتركيب الحاسوب		الاولى
	3	هياكل متقطعة		الاولى
	2	علم نفس التربوي		الاولى
	2	اسس تربية		الاولى
	2	لغة انكليزية		الاولى

	1	حقوق انسان	الاولى
2	2	هیاکل بیانات	الثانية
2	1	برمجة كيانية	الثانية
2	2	معالجة مايكروية ولغة تجميع	الثانية
2	2	تحلیل عددي	الثانية
2	2	تحليل نظم وقواعد بيانات	الثانية
	3	نظرية احتسابية	الثانية
	2	منهج بحث	الثانية
	2	علم نفس النمو	الثانية
	2	التعليم الثانوي وادارة تربوية	الثانية
2	2	ذكاء اصطناعي	الثالثة
2	2	مترجمات	الثالثة
2	2	الرسم بالحاسب	الثالثة
2	2	فيجوال بيسك	الثالثة
	2	معمارية الحاسوب	الثالثة
	2	هندسة برامجيات	الثالثة
	2	الارشاد الصحة النفسية	الثالثة
	2	المناهج وطرائق تدريس	الثالثة
2	2	امنية بيانات	رابعة
2	2	نظم تشغیل	رابعة
	2	مشروع بحث	رابعة
2	2	شبكات الحاسوب	رابعة
2	1	برمجة الانترنت	رابعة
	2	تنقيب بيانات	رابعة
	2	قياس وتقويم	رابعة
	2	التربية العملية	رابعة

12. التخطيط للتطور الشخصى

- ﴿ المشاركة في المؤتمرات العلمية داخل وخارج القطر
- المشاركة في الورش والندوات العلمية داخل وخارج القطر
 - التدريب الصيفى فى مؤسسات وشركات ودوائر الدولة
 - التوأمة مع الجامعات العالمية
 - ح سفرات علمية

13. معيار القبول (وضع الأنظمة المتعلقة بالالتحاق بالكلية أو المعهد)

لدى القسم سياسات معينة في قبول الطالب الجدد و الطالب المنقولين من اقسام اخرى حسب الضوابط والقوانين المعمول بها من قبل وزارة التعليم العالي والبحث العلمي ومن جامعة بغداد، فبالنسبة للطالب الجدد يتبع القسم المعايير العامة التي تحددها الجامعة و الكلية في القبول و حسب معدالت االمتحان الوزاري للدراسة العدادية لتلك السنة و معايير التنافس بين المتقدمين على األقسام العلمية في الكلية. الا ان هناك متطلبات البد من تحققها في المتقدم لدراسة علوم الحاسبات في الكلية هذه المتطلبات تشمل:

1 -أن يكون الطالب حاصال على شهادة الثانوية العراقية او ما يعادلها و في التخصص العلمي.

2 - يتم توزيع الطالب على الاقسام العلمية في كلية التربية للعلوم الصرفة على اساس التنافس بين المتقدمين حسب معدلاتهم في الامتحان الوزاري للدراسة الاعدادية و رغباتهم و حسب خطة القبول لقسم علوم الحاسوب في تلك السنة.

3 يجب على الطالب تقديم الوثائق و الشهادات المطلوبة منه خلال فترة زمنية محددة.

4 -الطالب الحاصل على شهادة الثانوية من خارج العراق يجب ان يثبت اكمال اثني عشرة سنة من الدراسة الابتدائية و الثانوية من مدرسة معترف بها، وان يقدم شهادة معادلة لشهادته الثانوية صادرة من وزارة التربية في العراق.

يستقبل القسم سنويا الطلبة الاوائل في المعاهد و طلبة االستضافة من جامعات اخرى و الطلبة المنقولين من جامعات اخرى و الطلبة الماللب سابقا جامعات اخرى، ويتم توزيع عدد الوحدات الدراسية للطالب بما يتناسب مع المواد التي درسها الطالب سابقا و معادلتها بالوحدات الدراسية التي تُدرس في المؤسسة المنقول منها. و يتم إحتساب الوحدات الدراسية المطلوبة من هولاء الطلاب عن طريق معادلة المواد والوحدات الدراسية التي درسها في تلك المؤسسة حيث يتم مطالبة الطالب بإستيفاء الوحدات التي لم يدرسها و يتم إعفائه من المواد التي درسها سابقا.

14.أهم مصادر المعلومات عن البرنامج

 الموقع الالكتروني للكلية والجامعة
• متطلبات جامعية
• توجهات علمية محلية
• متطلبات علمية عالمية
 الصفحة 9

مخطط مهارات المنهج يرجى وضع اشارة في المربعات المقابلة لمخرجات التعلم الفردية من البرنامج الخاضعة للتقييم مخرجات التعلم المطلوبة من البرنامج المهارات العامة والتأهيلية المنقولة (المهارات الأخرى الأهداف الوجدانية الأهداف المهاراتية الأهداف المعرفية أساسىي رمز المتعلقة بقابلية التوظيف الخاصة بالبرنامج والقيمية اسم المقرر السنة / المستوى أم اختياري المقرر والتطور الشخصى) 3ء د2 د1 ج2 ع ج1 ب3 ب4 ب2 ب1 4١ **3**1 ا2 اً 1 ج4 4٤ البرمجة المهيكلة اسىاسىي • • اساسى التصميم المنطقى • 0 • • • • الهياكل المتقطعة اساسى التقنيات وتراكيب اسىاسىي • • • • اساسى رياضيات • • • 0 • • lacktriangle• الاولى اساسى علم نفس تربوي 0 لغة انكليزية اساسى 0 0 اساسى اسس تربية حقوق انسان اساسى

•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	برمجة كيانية	
•	•	•	•	0	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	منهج بحث	
•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	قواعد بيانات	
•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	معالجة مايكروية	
•	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	هیاکل بیانات	الثانية
•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	علم نفس النمو	
•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	تحليل عددي	
•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	الاحتسابية	
0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	اساسي	ادارة واشراف	
•	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	معمارية حاسوب	
•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	البرمجة المرئية	
0	0	0	0	•	•	•	•	0	•	•	•	0	•	•	•	اساسي	مترجمات	
•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	ذكاء اصطناعي	الثالثة
•	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	الرسم بالحاسوب	
•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	هندسة برامجبات	
•	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	ارشاد وصحة نفسية	
0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	اساسي	مناهج وطرائق	
•	•	•	•	•	•	•	•	0	0	•	•	•	•	•	•	اساسي	امنية حاسوب	الرابعة

•	•	•	•	•	•	•	•	0	0	•	•	•	•	•	•	اساسي	نظم تشغيل	
•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	شبكات الحاسوب	
•	•	•	•	0	0	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	اختياري	تنقيب البيانات	
•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اختياري	تصميم مواقع	
0	0	0	•	0	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	قياس وتقويم	
0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	اساسي	مشروع بحث	
•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	اساسي	تربية عملية	

Description of the academic program

This academic program description provides a necessary summary of the most important characteristics of the program and the learning outcomes that the student is expected to achieve, demonstrating whether he or she has made the most of the available opportunities. It is accompanied by a . description of each course within the program

College of Education for Pure
Sciences
Department of Computer Science
Bachelor's Program/Computer
Science
Bachelor of Computer Science
Annual system
Ministry of Higher Education and
Scientific Research
Annual application in schools
1/7/2020

The Department of Computer Science at the College of Education for Pure Sciences at the University of Basra always seeks to have a leading role in the field of pedagogical and scientific education by providing distinguished educational services and effective learning opportunities that take into account the balance between quantity and quality in preparing students. It also focuses on high-quality applied scientific research. It continues its role in providing distinguished services to the community and also seeks to keep pace with international standards by providing all support for all its educational programs. The department aims primarily to prepare and graduate a teacher with knowledge, critical thinking, and a sound vision for imparting knowledge and morals that qualify its students to achieve the goals of distinguished citizenship and to be a good teacher capable of teaching computer science and the development that follows it, and who is :qualified to complete his graduate studies through the following goals

- To be raised to believe in God and love the country, and to interact with the requirements of good and distinguished citizenship in maintaining a dignified life in which there is mutual respect and accountability
- To believe in the goals of the educational process and aspire to raise the nation's standing in all scientific and educational aspects
- ✓ To provide information in the field of computer science to cover what is taught in .the middle and middle schools in Iraq
- ✓ To keep pace with the great and rapid development in his field of specialization and work to advance himself to the best level

- To provide information in programming what the administration of the schools in ,which he works needs , such as distributing teaching sessions, recording students' grades .and organizing records using a calculator by designing and creating databases for that
- ✓ To assist the teaching staff in schools and students and encourage them to use modern educational techniques and advanced means of illustration that have direct .contact with the computer
- educational programs and bags for school students. He is able to establish computer laboratories with good specifications in middle and middle schools
- ✓ .To keep pace with the labor market and its requirements

program outcomes and teaching, learning and evaluation methods

A- Cognitive goals

- A1- Knowledge, enabling the student to understand the physical components of computers and software Computer and information technologies and the ability to recall information related to the above
- A2- Comprehension, enabling the student to translate theoretical concepts into computer programs and information technologies, as well as understanding and knowing the relationships that exist between theoretical concepts and the ability to deduce
- A3- Application, enabling the student to apply the scientific concepts he has studied on the ground, that is, in practical life

- A4- Analysis: enabling the student to analyze the problem into parts, find a solution for each part, and then link the solutions together to give a complete solution to the . problem
- A5- Installation, enabling the student to create unconventional and previously unused software and technologies for information
- A6- Evaluation: enabling the student to evaluate and evaluate the available software and information technologies

B. Skills objectives of the programme

- B1 Observation: Providing a set of software and information technologies for the student for the purpose of studying and observing them
- B2 Simulation, enabling the student to prepare and write programs and information technologies under the direct supervision of the professor, which is an . imitation of programs and information technologies presented to him
- B3 Experimentation, which is similar to the previous goal except that the teaching supervision of the student is less and the student must implement the professor's .directions and instructions
- B4 Practice, enabling the student to prepare and write software and information technologies without any guidance from the teacher and with as few errors as .possible
- B5 Mastery, enabling the student to master programming tools and information .technologies and prepare and write correct programs and information technologies
- B6 Creativity, enabling the student to be creative and creative in preparing and writing correct software and information technologies

Teaching and learning methods

This part of the strategy includes the teaching methods used that are in line with the nature of the computer science student and that impose different educational methods that suit them and achieve the maximum benefit. In order to achieve this

desired benefit, the department's education system relies on self-paced, interactive and applied learning methods by following different methods of teaching and :learning methods

:Teaching and learning methods in the department

1. Lectures)Lectures :(

Lectures represent the largest proportion of core courses in the bachelor's program'. to establish the basic principles of computer science for all department students Audio-visual aids are used in lectures: the scientific material is prepared on the presentation program and displayed using the display devices for those presentations, where questions or activities carried out by the student are integrated between the scientific concepts presented, and there is no doubt that this interaction between the student and the lecturer prevents distraction. It helps the student to focus for as long as possible

2. : Discussion

It is a style in which ,The faculty member and the student are in a positive position as the issue or topic is raised, after which the student's different opinions are exchanged. Then the faculty member follows up on that with what is correct and .what is incorrect, and crystallizes all of that into points about the topic or problem

3. Peer teaching__

This method is followed in many courses, where some students are assigned to prepare some topics related to the scientific material in the form of seminars and then present them to their colleagues in the form of presentations with a full

explanation of those topics. This is done under the supervision of the faculty member who reviews the scientific material. Before presenting it to the student, he corrects any errors and asks to add what he deems appropriate. The student also encourages listeners to direct questions and inquiries to their colleague who is .presenting

4. Practical work

A large number of the courses taught in the department contain an applied part. In this method, the student applies what has been explained by the faculty member .and under his supervision

5. :Education based on technical resources

Computer-aided education - audio-visual media - World Wide Webwww

Evaluation methods

The department's student evaluation methods take into account the measurement of the targeted learning outcomes that have been achieved through previous learning methods, and students are evaluated through:

Written theoretical tests, which measure all the targeted learning outcomes that - 1 can be measured through this type of tests, not only knowledge, but also all mental .skills, through diversification in the types of questions used

Practical tests and other tests represented by other assessment methods that - 2 differ from one course to another with the aim of achieving the targeted learning outcomes for each course and include:

Semester work

- .Tasks , assignments and projects
- . exams
- Daily exams

.C- Emotional and value goals

- C1Storming Brain:

It is intended to generate and produce creative ideas and opinions from individuals And groups to solve a specific problem, and these ideas and opinions are good and useful, that is, putting the mind in a state of excitement to think in all directions to generate the largest amount of ideas about the problem or topic at hand, so that the individual has an atmosphere of freedom that allows all opinions and ideas to emerge. The method of discussions and brainstorming is applied during lectures and .in all educational situations

C2 - Group or cooperative work :

This method relies on dividing learners into small groups (of 2 to 4 individuals) of different abilities who work together to achieve common goals and interact among ,themselves. This method helps learners increase their learning and communication

acquire communication skills, work in a team, and exchange and evaluate .viewpoints

C3 - Problem-based learning (learning based-Problem):

method usually begins with the presentation of a problem by a faculty member, and it is impossible to solve this problem without collecting some data and information and mastering some skills (which are considered among the targeted educational outcomes of the course). It is called the problem solving method (The scientific method of thinking) The work begins to find a solution to these problems with the help of the faculty member and the supporting staff: collecting data - proposing .alternatives - choosing the best solution - making the final decision

C4 - Learning through a casestudy:

In this method, what has been studied theoretically is applied in a practical form through a case study, whether realistic or fictional, developed by a faculty member to serve the purpose of the educational process. This gives the student the ability to analyze - arrange ideas - build conclusions - summarize the main points - find . solutions

Teaching and learning methods

- ✓ .discussions
- ✓ . Seminars
- ✓ .Lectures
- ✓ .exercises
- ✓ .Duties and preparing reports

Evaluation methods

- ✓ Daily tests with multiple-choice questions that require scientific skills
- \checkmark Participation marks for competition questions for academic subjects
- ✓ Assigning grades for homework
- ✓ Practical tests
- ✓ Reports and studies

D - General and qualifying transferable skills (other skills related to employability and .(personal development

- D1- Self-skills for learning software And information technologies
- D2- Communication skills with programmers and developers Software and information technologies
- D3- Skills in writing scientific reports
- D4- Work skills under harsh conditions
- D5- Working skills within one team
- D6- Skills in solving software and information technology problems
- D7- Skills of dividing time according to the problem to be solved

Leadership skills And the administration

Teaching and learning methods

the study includes the teaching methods used that are compatible with the nature of the computer science student and require different educational methods that suit them and achieve the maximum benefit. In order to achieve this desired benefit, the department's education system relies on self-paced, interactive and applied learning methods by following different methods of teaching and learning methods

- ✓ Lectures__
- ✓ Discussion__
- ✓ Peer teaching__
- ✓ Practical work
- √ Education based on technical resources

Evaluation methods

Student performance is evaluated and monitored by the department to ensure that they reach the goals desired and expected of them at every stage, which qualifies graduate students to reach the educational goals required for the program. The student's performance in each academic subject is evaluated separately. The teacher responsible for the subject provides the semester's endeavor grade according to the student's academic stage in that subject, and the type of evaluation varies from one subject to another according to the type of subject and its requirements. The student is usually evaluated through a set of daily and monthly assignments and examinations In addition to classroom participation, effectiveness, and productivity in laboratories. Some subjects require projects from the student, while others require reports and an oral presentation of their work. The projects taken by the student may require evaluation from a committee of teaching staff. An example of this is the subject of the final project presented by a student in the final stages, where the student is asked to write a report on his project and present the project to a .committee. From the teachers, discussing it and answering questions about it

1. Program structure

Credi	t hours	Name of the course or	Course or	Educationa
practical	theoreti cal	course	course code	Hevel
2	2	Logical design		The first
2	2	Structured programming		The first
	3	mathematics		The first
2	2	Computer techniques and installation		The first
	3	Intermittent structures		The first
	2	Educational psychology		The first
	2	Foundations of education		The first
	2	English language		The first
	1	human rights		The first
2	2	Data structures		the second
2	2	Entity programming		the second
2	2	Microprocessing and assembly language		the second
2	2	Numerical Analysis		the second
2	2	Systems and database analysis		the second
	3	Computational theory		the second
	2	Research methodology		the second

	2	Developmental	the second
		psychology	
	2	Secondary education and	the second
		educational	
		administration	
2	2	Artificial intelligence	Third
2	2	Translators	Third
2	2	Computer drawing	Third
2	2	visual Basic	Third
	2	Computer architecture	Third
	2	Software engineering	Third
	2	Mental health guidance	Third
	2	Curricula and teaching	Third
		methods	
2	2	Data security	fourth
2	2	operating system	The fourth
	2	research project	fourth
2	2	computer networks	fourth
2	1	Internet programming	fourth
	2	Data mining	fourth
	2	Measurement and	fourth
		evaluation	
	2	Practical education	fourth

2. Planning for personal development

- Participation in scientific conferences inside and outside the country
- Participation in scientific workshops and seminars inside and outside the country
- Summer training in institutions, companies and state departments
- Twinning with international universities
- Scientific trips

3. Admission standard (establishing regulations related to admission to the (college or institute

The department has specific policies in accepting new students and students transferred from other departments in accordance with the controls and laws in force by the Ministry of Higher Education and Scientific Research and the University of Baghdad. With regard to new students, the department follows the general standards determined by the university and college in admission and according to the averages . The ministerial examination for preparatory studies for that year and the criteria for competition among applicants for the scientific departments in the college. However, there are requirements that must be met by the applicant to study computer science at this college :Requirements include

The student must have an Iraqi secondary school certificate or its equivalent and in the - 1 scientific specialization

The student is distributed among the scientific departments in the College of - 2

Education for Pure Sciences on the basis of competition among applicants according to their grades in the ministerial examination for preparatory study and their desires and .according to the admission plan for the Computer Science Department in that year

The student must submit the documents and certificates required of him within a-3 specific period of time

A student who holds a high school diploma from outside Iraq must prove that he has - 4 completed twelve years of study

Primary and secondary school from a recognized school, and must present a certificate equivalent to his secondary school certificate issued by the Ministry

.Education in Iraq

The department annually receives top students in institutes, hosting students from other universities, and students transferred from other universities. The number of academic units is distributed to the student in proportion to the subjects the student has previously studied and equated with the academic units taught at the institution from which he is transferred. And it is done Calculating the academic units required of these students by equating the subjects and academic units that he studied at that institution, where the student is required to complete the units that he did not study and is exempted from the .subjects that he studied previously

4. The most important sources of information about the program

- The college and university website
- University requirements
- Local scientific trends
- Global scientific requirements

Curriculum skills chart

Please check the boxes corresponding to the individual learning outcomes from the program subject to evaluation

	Learn	ing o	utcom	es req	uired f	rom th	he pro	gramn	ne										
/Year level	Course Code	Course Name	Basic or optional	_ Cog _	nitive	e objec	tives		s objec progra	tives o	of	Emo		and va	ılue	General and qualifyir transferable skills (o skills related to employability and (personal developme			d (other
				A1	A2	А3	A4	B 1	B2	В3	В4	C1	C2	С3	C4	D1	D2	D3	D4
		Structured programming	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
		Logical design	Basic	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•
		Discrete Structure	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
		computer Technologies	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
first		mathematics	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	0
		Educational Psychology	Basic	•	•	•	0	•	•	•	0	•	•	0	0	•	0	0	0
		English Language	Basic	•	•	•	0	•	•	•	0	•	•	•	•	0	0	0	0
		Foundations of education	Basic	•	•	•	•	•	•	0	0	•	•	•	•	•	•	•	•
		human rights	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
		Object Oriented programming	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•
cocond		Research methodology	Basic	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	0	•	•	•	•
second		Databases	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
		_ Microprocessing	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•

	Data structures	Basic	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	•
	Developmental psychology	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•
	Numerical Analysis	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
	Automate Theory	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
	Management and supervision	Basic	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0
	Computer architecture	Basic	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	•
	Visual programming	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•
	compiler	Basic	•	•	•	0	•	•	•	0	•	•	•	•	0	0	0	0
Th.:	Artificial intelligence	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
Third	Computer Graphics	Basic	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	•
	Software engineering	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
	Counseling and Psychological Health	Basic	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	•	•	•	•	•
	Teaching Methods	Basic	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0
	Computer security	Basic	•	•	•	•	•	•	0	0	•	•	•	•	•	•	•	•
	operating system	Basic	•	•	•	•	•	•	0	0	•	•	•	•	•	•	•	•
	computer networks	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
£	Data mining	my choice	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	0	0	•	•	•	•
fourth	Web Design	my choice	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•
	Measurement and evaluation	Basic	•	•	•	•	•	•	•	0	•	•	•	0	•	0	0	0
	research project	Basic	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0
	Practical education	Basic	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•	•